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SIDEN SIDST
Efter en fantastisk god sommer blev det trods alt
efterår med køligere temperaturer. Nu er det tid for
at planlægge nye ting. Har du bestilt diverse frølister.
Hvis du skal frøformere i år, hvad så med at tænke
nærmere over hvad du bestiller. Hvad med at starte
en speciel samling. Man kan hurtig få en komplet
samling af kaktusslægten Denmoza. Der er kun en
art i denne slægt! Men så kan man udvælge nogle
med forskellige torne farver osv. Man kan også så frø
fra forskellige lokaliteter og med samlerdata. Eller
hvad med at starte en kaktussamling fra et helt
specielt område. F.eks. Texas, eller endnu sjovere
f.eks. Brewster amt, Texas. Eller hvad med at starte
en søjle samling, så nogle Dendrocereus,
Leptocereus og Praecereus? Dem kender jeg slet
ikke. Ja - der er uanede muligheder for at få en
speciel samling. For ikke at glemme alle de andre
sukkulenter. Hvad med en Lithops samling, en
komplet Euphorbia samling, så er man jo godt
beskæftiget i mange år. Det kan derfor godt betale
sig at specialisere sig lidt, da man hurtigt finder ud af
at man jo ikke har plads til alting, og mange ting kan
slet ikke dyrkes under samme forhold. Men det er jo
nemmere sagt end gjort, sådan at begrænse sig til et
område. Det kan vi hvis alle snakke med om.

Formanden.

Nordisk Kaktus Selskabs hjemmeside:
http.//www.kaktus.dk
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Denne gang er jeg taget til Horsens for at
besøge Christian og Gurli og bese deres planter.
Christian og Gurli deler interessen for planterne
og samlingen blev for år tilbage påbegyndt i
havens drivhus hvor den måtte dele pladsen
med tomater og agurker.
- men det var nu kun i starten, tilføjer Christian,
tomaterne og agurkerne røg nu ret hurtigt ud.
Kaktussamlingen fyldte hurtigt hele drivhuset
så i 1983 fik vi bygget havestuen og som du kan
se har samlingen efterhånden også bredt sig
godt herinde.
- Det er så sandt som det er  sagt - her er mass-
er af sukkulenter, flest kaktus, men også et par
spændende eksemplarer af "de andre". Alle
planter er velplejede og trives optimalt, nogle af
dem er endog ret store, eksempelvis er både en

Alluaudia ascendens og en Pachycereus pringlei ved at
vokse gennem taget.

- Havestuen er velisoleret og med termoruder overalt - så
det betyder vel at de fleste planter får lov at stå herude
hele året?
- Ja - de står alle herude hele vinteren, men for
at spare på varmen bygger vi et indre telt af
boble-plast, fortæller Christian, og her
anbringer vi de mest varmekrævende planter. I
dag er der installeret radiator herude, men de
første år måtte vi benytte el-varme og selvom
havestuen er godt isoleret, var det ikke helt
gratis og derfor fik vi denne ide med det ind-
byggede telt.

- Jeg kan ikke lade være med at bemærke at også taget

På besøg hos Christian og Gurli.

Christians og Gurlis havestue med mange planter



4 NKS/KAKTUS 37(4)

på havestuen er af termoglas. Betyder det, at I har prob-
lemer med for meget lys om sommeren og derfor må
skygge meget?
- Nej og det er jo i grunden mærkeligt. Taget af
termoglas er forholdsvis nyt. Det forrige tag var
også af glas, men ruderne var punkterede,
hvilket gjorde lyset lidt mere diffust. I dag  kan
lyset være temmelig skarpt herinde og vi kan så
trække et gardin for. Men det er kun noget vi
gør hvis enten jeg
eller Gurli skal
opholde os herude.
Vi skygger ikke for
planterne og hidtil
har der “7 - 9 - 13”
ikke været problemer.

- Når nu I dyrker kak-
tus og sukkulenter i både
drivhuset og i havestuen
kan du så fortælle om I
har mærket nogen forskel
på om man dyrker
planterne i drivhus eller
man dyrker dem  i en
havestue?
- Der er en hel klar
forskel med hensyn
til vandingen. Man er
nødt til at påbegynde
vandingen i ha-
vestuen noget før
man vander i dri-
vhuset, og modsat
indstiller man vand-
ingen noget senere
end tilfældet er i dri-
vhuset. En anden
erfaring er, at vore
kaktus faktisk vokser
bedre i drivhuset,
hvilket måske skyldes
en større forskel på dag- og nattemperaturer.
Det ved vi jo at kaktus godt kan lide. Der er nok
også bedre lysforhold i drivhuset, da lyset kun
skal passere igennem et enkelt lag glas. Derfor

står alle vore Echinocereus i drivhuset - jeg tror
ikke de vil trives i en havestue. Sidste år lod vi
dem stå i drivhuset til langt ud på efteråret, så
de alle fik en smule frost. I år har de så kvitteret
med et væld af blomster - jeg har talt helt op til
25 blomster på én gang på en enkelt plante. Det
ser jo ret godt ud, tilføjer Christian.
Og dette var så en god anledning til at smutte
over i drivhuset og kigge på bl.a. Echinocereus-

samlingen, som
består af mange store
og sunde planter.
Drivhuset er selvføl-
gelig tæt pakket med
planter og alt det
grønne trives i fin stil.

- Jeg forstod på dig før, at
planterne her ikke overv-
intrer i drivhuset - er det
korrekt?
- Ja, alle planterne
overvintres i
havestuen og på
samtlige tilgængelige
vindueskarme i
huset. Det giver
nogle gange lidt
problemer med vin-
tervækst hos nogle
arter bl.a. Monade-
nium, men der er ikke
rigtigt noget at gøre
ved det, enten må
planterne vokse en
smule eller også må vi
fryse.

- Jeg har hørt at du har
afprøvet det ret nye mid-
del mod skadedyr.
Ja - det må være

"confidor WG 70" du tænker på . Det er korrekt
jeg har haft lidt problemer med uldlus og har
her anvendt "Confidor ". Det ser ud til at være
ret effektivt og så lugter det ikke og er ikke

Pachycereus pringlei og Alluaudia ascendens
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giftigt for mennesker. Som du kan se her, har
midlet fået betegnelsen ‘sundhedsskadelig’
hvilket nok betyder at man alligevel bør tage
visse forholdsregler såsom f.eks. at vaske hæn-
der efter brug og placere det uden for børns
rækkevidde. Men prisen skal vi vist ikke taleom.

- Der er en anden ting som undrer mig lidt, og det er din
jordblanding som ser speciel lidt ud.
- Ja, det har vi ikke talt om endnu, men det er
faktisk ren kokosjord, altså "jord" som består af
rene kokosfibre. Jeg har tidligere anvendt
forskellige blandinger af sten og lava ligesom
mange andre, men så faldt jeg for kokosjord, så
nu er mange af planterne efterhånden
omplantet i ren kokos. Det er jo nemt og har
den fordel frem for spagnum, at det ikke tørrer
op på samme måde. Når spagnum tørrer ind, er
det meget vanskeligt at vande op igen, men
sådan er det ikke med kokos. Jeg er indtil videre
meget tilfreds med resultatet og kan varmt
anbefale kokosjord til alle kaktus og sukkulen-

ter.
I mellemtiden er Gurli stødt til os i drivhuset og
for ligesom at sikre mig spørger jeg - henvendt
til Gurli:
- Er det sådan at I har kunnet observere hurtige resul-

Euphorbia phillipsioides

De store Ferocactus vækker opsigt i havestuen
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tater eller er det bare fordi planterne nu trives ved at
blive omplantet efter flere år i den samme jord?
- Nej - vi lavede et rigtigt “videnskabeligt"
forsøg. Vi havde en del Pachypodiumfrøplanter,
som ikke rigtigt trivedes. Vi udvalgte så 3
planter,som var ens i størrelse og plantede dem
om i nye potter med ny jord. Den ene blev
plantet i kaktusjord, den anden i kraftig blom-
sterjord iblandet lidt grus og den tredje i ren
kokosjord. Planterne blev så anbragt side om
side og fik herefter samme behandling. Jeg må
tilstå at det hurtigt viste sig, at planten i
kokosjorden voksede meget hurtigere. Sidst på
sæsonen var den sidstnævnte frøplante 3 gange
større end sine medsøstre. Så her er vi ikke i
tvivl - kokos er sagen!

- Har I egentlig nogle plantefavoritter?
Ja -  blandt kaktusserne må det nok være
Echinocereus - fortsætter Gurli, det er for
resten vore fælles favoritplanter og det skyldes
jo nok alle de store, smukke blomster, som vi

begge godt kan lide. Christian er også glad for
Ferocactus med de kraftige flotte torne. Vi
dyrker også lidt agaver - de er jo også flotte og
ikke alle bliver heldigvis lige store. Vi er også ret
pjattede med slægten Pachypodium, som vi
begge synes er en interessant gruppe. Vor
favorit her er Pachypodium baronii med de røde
blomster.

- Ofte når man inspicerer kaktussamlinger er der som
regel hvide flamingokasser anbragt under bordene med
frøplanter i. Det ser ud til at mangle her hos jer?
- ja det er helt rigtigt - frøformering er ikke
vores stærke side indrømmer Christian, det er
simpelt hen tid vi mangler. En gang i mellem sår
vi lidt frø som vi selv har høstet, men det der
med at bestille frø fra udlandet - vi har ikke nået
det endnu!

- Jeg ved at I har en trumf i ærmet som jeg med vilje først
vil spørge om her til sidst, men er det ikke korrekt at i
har planer om en tilbygning?

Dett gælder om at være opfindsom når de store planter skal plantes om                   Foto. Gurli Lorentsen
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- Jo, det er ganske rigtigt. Vi er ved at få bygget
et rigtigt sukkulenthus netop til de sukkulenter

som kræver ekstra varme, bl.a. sukkulenter fra
f.eks Madagascar. Det bliver en decideret

tilbygning til vort eksisterende hus
og skal således ind imellem også
fungere som opholdsrum. Vi regn-
er med at holde en temperatur hele
året på min. 14 grader. Vi er meget
spændte på resultatet og når vi har
fået lidt erfaring med at dyrke
planter her er der jo så mere at
fortælle.

Tekst og foto: Finn Larsen

Echinocereussamlingen i drivhuset 

Farvel til Christian og Gurli - og tak for en hyggelig snak
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På Nordisk Kaktus Selskabs hjemmeside kan
man læse om selskabets forskellige lokal-
kredse - der vor aktiviteter i din hjemegn bliver
fastlagt. Men ikke alle har adgang til
internettet. Derfor vil aktivitetsgruppen
Sjællandskredsen ( Per Rønkel, Jan Petersen og 
Hans Dall ) gerne opfordre nye som gamle
medlemmer til at møde op til vore arrange-
menter. Du behøver ikke være medlem af
lokalkredsen for at møde op, - det kan du blive
ved mødet for 30 kr. årligt ved at kontakte:

Per Rønkel, Bjarnehøjvej 13, 3390 Hundested,
tlf. 47 98 40 47

Sjællandskredsen afholder 6 møder i vinter-
halvåret samt ca. 4 åbne haver i sommerhalv-
året, hvor vi besøger forskellige kaktus- og
sukkulentsamlinger. Desuden kan du ved 
møderne ofte købe flotte navngivne planter til
en yderst rimelig pris.

Mødeprogram for efterår 2002

Alle 3 møder afholdes i Landbohøjskolens dri-
vhuse nede bag hovedbygningen på      adressen:
Rolighedsvej 23, 1938 Frederiksberg

Tirsdag den 29. oktober kl. 19.00

Start med salg af medlemmernes medbragte
planter. Dernæst vil vor tidligere
formand Peter Brandt Pedersen fortælle om 
Messembryanthemum - herunder især de to
store slægter - menlig Lithops og Conophytum.
Men en række andre spændende slægter vil også
blive omtalt. For at gøre foredraget mere til-
trækkende har Peter taget en en mindre samling

af de omtalte planter med.
Tirsdag den 19. november kl. 19.00

Start med salg af planter. Dernæst vil aftenen
hovedsagelig blive en hyggeaften, hvor nye som
gamle medlemmer kan udveksle erfaringer om
hvordan deres planter har haft det i denne lange
og forrygende sommer. Per og Jan vil 
desuden fortælle lidt om de nye bøger, som kan
berige vores dejlige hobby.
Sjællandskredsen giver kaffe og kage denne
aften.

Fredag den 13. december kl.19.00

Igen i år holder vi vor traditionelle julefrokost,
som stadig kun koster 100 DKR., som dækker 3
stk. højt belagt smørrebrød; bagefter kaffe og
kage samt frie drikkevarer. Ved auktionen, som
er aftenens højdepunkt, kan du
byde på medlemmernes medbragte planter m. v.
( husk at tage nogle med selv ). Auktionarius:
Vor tidligere formand - Peter Brandt Pedersen.

Tilmelding til Per Rønkel, tlf. 4798 4047 senest
søndag den 8. december.

Betaling af de 100 kr. foregår først på selve afte-
nen.

På gensyn med god mødedeltagelse!

Hans Dall

Sjællandskredsen
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KAKTUSFRÖN !
Årets lista med ca 2000 spännande sorter väntar på dig! Några har världspremiär!  Som
vanligt massor av Eriosyce, Lobivia, Rebutia & Sulcorebutia men även en hel del sucku-
lenter. Dessutom inspirerande böcker, etiketter, krukor, miniväxthus m m. 

Kontakta oss för katalog alt. beställ direkt från vår hemsida!

SuccSeed
Mats Winberg
Valsängsv. 24

S-633 69  SKOGSTORP
Sverige

Epost: succseed@algonet.se
Hemsida: www.succseed.com

Tyskland - Holland - Belgien
Da et stigende antal NKS medlemmer har spurgt til om der ikke snart bliver arrangeret
en indkøbstur, har de samme arrangører som sidst besluttet at gennemføre en tur i 

Kristi Himmelfartsferien den 29. maj - 1. juni 2003.
Vi starter tæt ved Kbh.’s Hovedbanegård den 29. Maj kl. 7.00 og kører hele dagen.
Du kan selvfølgelig blive samlet op et andet passende sted på ruten mellem Køben-
havn og hele vejen til grænsen.

Besøger den 30.maj: SPECKS, KATZE og LAKERVELD
Besøger den 31.maj: GROOTSCHOLTEN, NOLTEE og DE HERDT
( måske udskiftes DE HERDT med et euphorbia-gartneri )

Bussen vil atter være hjemme i København den 1. juni kl. ca. 22.00

Udover gartnerierne rummer turen også plads for hyggeligt samvær ved den inklude-   
rede morgen- og aftensmad på hotellerne, for slet ikke at tale om hyggen ved baren.

Turen vil nok ikke overstige 2300 Dkr. ved 30 deltagere, som er det mindste antal,
vi skal være, for at turen kan gennemføres. Prisen for svenske og norske deltagere
vil være det tilsvarende beløb omregnet til dagens kurs.

Som sagt - det er kun en ”føler” denne gang, men da det er et stort arbejde at arran-
gere en sådan tur, vil vi være meget glade, hvis interesserede vil tilkendegive deres
tilmelding ( ikke 100 % bindende denne gang ) så tidligt som muligt til undertegnede. 
Afhængig af antal forhåndstilmeldinger vil der i januarnummeret 2003 blive bragt en
udførlig annonce med alt, du behøver at vide.

Hvis turen kan gennemføres, vil du inden afrejse modtage et fyldigt program med nøj- 
agtige tider samt en omtale af de enkelte gartnerier og deres prisniveau.

Tilmelding til: Hans Dall, Lærkehøj 37, 2605 Brøndby, tlf. ( +045 ) 4396 1147
Arrangører: Peter Brandt Pedersen, Per Rønkel og Hans Dall



10 NKS/KAKTUS 37(4)

dentifikationen var øjeblikkelig. Det var det
skinbarlige motiv på den gamle, lyserøde 100-
kr-seddel - lyslevende. To af slagsen, og i intens
fordybning i deres sexliv. Det umiddelbart inter-
essanteste ved dem var, at de udførte deres par-
ringsakt på min cykelpedal, og at de øjensynligt
var fulgt med hjemmefra, hvilket vil sige over en
distance på ca. 2 km. Nu skal man jo ikke
afbryde et godt forhold, som bare kører der-
udad, så jeg lod dem sidde. Da jeg ca. 3 km
senere ankom til min arbejdsplads, sad de der
endnu, og stadig i samme salige fordybelse. Da
jeg skulle hjem efter endt arbejdsdag, var situa-
tionen uændret, men nu havde jeg fået nok: at
transportere dem hjem ville være ensbetydende
med æglægning og deraf følgende larver på mit
territorium, og der har jeg mere end rigeligt af
krapyl i forvejen. Ved hjælp af et stykke stift
papir fik jeg dem bugseret over i en busk ved
siden af cykelstativet. Herved forårsagede jeg
godt nok coitus interruptus, men efter mere end
otte timer, skulle man da tro, at grunden var lagt
til ny bestand af natsværmere allerede.
Nu ved jeg ikke med bestemthed, om de hvide
larver, jeg har haft problemer med de sidste par
år, er natsværmerlarver. Jeg har intet kendskab
til den højere entymologi. Men der er ingen grund
til at løbe en unødig risiko.

Når man har planterne i en vindueskarm eller i
et drivhus, er skadedyrene til at overse.
De allestedsnærværnde ULDLUS! Rødt spind!
Hvide fluer. Rodlus. Uldlus har vi vel efterhån-
den alle lært at leve med i sådan en slags naturlig
balance!! Rødt spind er ødelæggende, men det
kan da holdes nede, og sprøjtning med sprit-
sæbevand eller blot spuling med rent vand er et
godt middel. De små hvide fluer, er en plage,
men sukkulent-samlinger er i reglen for tørre til,
at de gider lægge æg i potterne, og frøskålene

kan man jo bare spærre inde i en plastikpose
eller lign. Og rodlus? Tjah, personlig har jeg
konstateret deres nærvær fra tid til anden, men
jeg har egentlig aldrig konstateret nogen større
skade på planterne på grund af dem.

Så er der naturligvis edderkopperne. Dem
betragter jeg personligt ikke som noget egentligt
problem. (Folk med arachnophobi vil være
uenige med mig på det punkt.) Derimod
betragter edderkopperne uden tvivl mig som et
problem. Hvor ofte har jeg ikke oplevet, at en
lille energisk korsedderkop har lavet et helt per-
fekt hjulspind i mit drivhus på en lokalitet, hvor
spindet desværre ikke kunne undgå at blive øde-
lagt på rekordtid af almen færdsel!  Som regel
lader jeg ellers edderkopperne i fred, al den
stund de gør en ikke ringe gavn for deres logi,
men passage og omplantninger skal kunne finde
sted. Og jeg må også indrømme, at disse tragt-
formede spind som jagtedderkopperne laver i
hjørner af potter og i kroge af planter af og til
ryger, når der skal plantes om. Det er heller ikke
altid, at ægkokonerne sidder de mest hen-
sigtsmæssige steder.
Jeg har i en årrække huset nogle ca. 0,5 cm
(minus ben) store, grønne edderkopper, der
kunne springe ganske langt. Min mand og jeg
gerådede i voldsom diskussion desangående, da
han ikke ville tro på, at edderkopper kan
springe. Da jeg endelige fik demonstreret et
eksemplar, nægtede han at tro på, at det der
hoppende fænomen var en edderkop. Nogle
mennesker kan være helt utroligt stædige.
Så er der naturligvis disse ............................
bænkebidere!! De gør måske ingen skade på
planterne - selv om jeg ikke føler mig overbevist
i så henseende - men kors, hvor er de altså
ulækre! Og de er umulige at holde ude af driv-
huset. Men selv i drivhuse har de en tendens til

NOTAT OM  KRAPYL
I
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at samle sig på mørke, fugtige steder, og hvis
man opretter sådanne steder - omvendte potter
med lidt guf i form af en rå, overskåret kartof-
fel - kan man indsamle dem i mængder og smide
dem ud.
Jeg vil ikke her komme ind på myreplagen! Jeg
har ved flere tidligere lejligheder behandlet
emnet "MYRER" i disse spalter. Lad mig nøjes
med at fastslå, at min myrebefolkning stadig
eksisterer, omend det lige p.t. er mig, der har
overtaget! Og myrer er kun et reelt problem,
hvis de slæber rundt på blomsterstøv og kryds-

bestøver, hvor de ikke har noget at gøre.

Men hvis man flytter dele af sin plantebestand
ud i haven om sommeren, så er billedet et
ganske andet! I fri luft optræder KRAPYL i
langt større udstrækning, for slet ikke at tale om,
hvad der følger med ind, når man om efteråret
skal have planterne ind igen!!  
For nu at vende tilbage til larverne; sukkulenter
lider ikke i udpræget grad af huller i bladene
p.gr.a. larvegnav, men jeg har da oplevet, at en
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stor, grøn larve med blågrønne pletter skjulte
sig i en af mine sukkulente pelargonier, som jeg
havde været så letsindig at sætte ud i haven i
nogle uger. Og sidste efterår begyndte en smuk
sammenplantning med purpurfarvede Aeonium
og en blåfarvet Echeveria med store rosetter at
sygne hen. Den havde stået hele sommeren i
haven. Da jeg hev den ud af potten, fandt jeg at
rødderne var blevet ædt af nogle - på det tid-
spunkt - ca. 2 cm lange, fede, hvide larver med
brune hoveder. Den ene af de tre Aeonium
døde, to kom igen ved forårstide, den ene er
dog stadig ret besynderlig at se på. Hvad angår
Echeveria'en, så overlevede to af rosetterne!
Alle larverne døde. Om foråret begyndte en
ganske flot Crassula, der efterhånden var blevet
en rigtig nydelig bonzai, af vise tegn på at gå ud.
Da jeg tog den op ad potten, fandt jeg en af
disse larver, der havde gnavet sig en hule i stam-
men lige ved rodhalsen. Hverken planten eller
krapylet overlevede! Jeg har aldrig fundet ud af,
hvad der var ophav til de larver.

Mens min kære gemal i haven fører krig mod
skvalderkål, mælkebøtter etc., fører jeg krig mod
sneglene! Den lange række af milde vintre og
kølige, fugtige - for ikke at sige våde somre - har
i høj grad begunstiget sneglelivet. Hvad angår
snegle, skelner jeg kun mellem vinbjergsnegle,
der kan spises og derfor tilgives meget, små
snegle med stribet/ rosafarvet hus, og så de
husvilde. Vinbjergsneglene er irriterende, fordi
de lægger æg i potterne, men de gør i øvrigt ikke
nogen skade. (Jeg må dog indrømme, at det at
træde på en vinbjergsnegl - især med bare fød-
der........!) De små med hus, lægger æg i potterne,
kravler op og laver slimspor overalt samt gnaver
i plantene - især i knopper og blomster. De
husvilde snegle - agersnegle hedder de vist - gør
alt det samme som de små med hus, men de er
endnu mere ihærdige til at æde af planterne.
Sommeren igennem, mens planterne er i haven,
indskrænker jeg mig til at kyle sneglene over
hækken, og til at sprede æggene på plæne og
fliser til føde for fuglene, når jeg ellers opdager
dem - æggene altså. Men jeg tilstår, at når

planterne om efteråret skal flyttes ind, bruger
jeg sneglegift. Jeg stiller alle planter, der har
været i haven, ind på gulvet og garnerer potte-
jorden og gulvet udenom dem med sneglegift-
perler. Den taktik har hidtil ret effektivt hindret,
at sneglene kryber op på bordet og når op til de
mere blødkødede kaktus, hvor de virkelig gør
skade. Desværre har de små perler, der er sne-
glegiften, en kedelig tendens til at mugne, hvis
de henligger fugtigt. Og den mug kan godt
brede sig til planterne, så der skal passes på med
drysse giften i urtepotter! Men det er effektivt!
Når vinterdækket omkring 1. december bliver
sat op, plejer vi at finde døde snegle på gulvet
rundt om potterne med de indflyttede planter.
At få potterne ind i drivhuset til vinteren uden
at medbringe snegle er umuligt. De graver sig
ned i jorden og gemmer sig i alle kroge og
hjørner, så det tager sin tid at få dem frem. Jeg
har også planter, der overvintres i stuen og så
derfra flyttes ud i haven om sommeren. Faren
for at bringe diverse krapyl med ind, gør at jeg
nu af hensyn til familien må sætte de planter i
karantæne, før de får lov til at komme ind i
huset igen! 

Min mands samling af Tillandsia, der også er i
haven sommeren igennem, kan ligeledes
gemme på stort set alt muligt krapyl, når de
kommer ind igen. Men det er naturligvis givet,
at uanset hvilke krapyl, der findes i disse
Tillandsia, så er det oprindeligt kommet fra kak-
tusserne/ sukkulenterne!
At hans planter skulle kunne tiltrække uønskede
beboere er helt utænkeligt!! OG at de ikke skulle
være rensede totalt for uvedkommende
beboere, når han flytter dem ind fra haven er en
umulighed.
Solsorte synger smukt og er hyggelige at have
omkring i haven. De spiser desværre ikke sne-
gle, men de de spiser bær! Også de sorte bær fra
vores Kirsebærlaurbærbusk, der synes at gøre
spisende fugle helt ekstatiske! Det er dem 
vel undt - bestemt. Også fugle har ret til en god
rus. Men jeg har i nogen år undret mig over,
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hvorfor og hvordan jeg kunne have spirende
kirsebærlaurbær-planter i mine plantekummer,
og i år da jeg gav potterne en ekstraordinær
granskning for snegle og bænkebidere før ind-
flytning, fandt jeg flere håndfulde "sten" fra de
sorte bær. Solsortene har siddet i mine pot-
teplanter og spist bærrene! Den begivenhed er
lidt vanskelig at imødegå.

Bier må i henhold til sagens natur også
betragtes som nyttedyr, og hvepse velsagtens
også, selv om de er ret ubehagelige gæster. Men
hvis man ønsker at avle artsrene frø, er det ikke
særlig smart, at bierne blander sig sagen. I
blomstringstiden kommer der jævnligt slige
bevingede bæster ind i drivhuset. Man hører jo
så meget om, hvor geniale honningbier er til at
orientere sig, men enten har vi en særlig tåbelig
bi-stamme her i området, eller også er
beretningerne vildt overdrevet. Mens hum-
lebierne rask væk finder vej ind og ud igen af
udluftningsruderne, tumler hysterisk summende
honningbier forvildede rundt uden at kunne
finde ud igen, og de er en plage for alt og alle.
Den eneste måde at få dem hældt ud på, er den
klassiske med et postkort og et omvendt glas.
Hvepsene - især dronningerne, der dukker op
hvert forår for at finde et sted at bygge bo - er
meget irriterende. De kan sagtens finde vej både
ind og ud, men ud vil de bare ikke. Og det er
forbundet med visse vanskeligheder at anvende
den klassiske metode med en sammenfoldet
avis i et overfyldt drivhus. Jeg har fundet ud af,
at en pæn, direkte stråle fra sprøjten med
sæbe/sprit-opløsningen er ret effektiv til at
bringe krapylet ned i en position, hvor de enten
kan betrædes eller gribes med en pincet. Hvis
der var en diciplin i sportskonkurrencer gående
ud på at ramme hvepse i luften med en tynd
vandstråle, ville jeg helt klart have en medal-
jechance - det være sagt uden at prale! I øvrigt
forsøgte jeg mig en overgang med stort held
med kødædende planter: jeg havde en pragtfuld
Nepenthes med en hel del "fangstredskaber"
hængende på væggen i drivhuset. Engang kom

en hvepsedronning for skade at invadere en af
"krukkerne". Da jeg selv nærede en panisk angst
for hvepse, især de mere skræmte og derfor
angrebslystne eksemplarer, turde jeg ikke
forsøge at få krapylet ud igen, og desuden:
planten havde jo altså fanget den hveps på reg-
ulær vis, så den havde vel også ret til måltidet.
Hvepsen summede temmelig hysterisk, men
hvor længe den vedblev med det, skal jeg ikke
kunne sige, da jeg luskede bort for at afvente
nærmere.

Fluer er derimod til at leve med. De gør ingen
skade på planterne, æg og larver heller ikke. Der
er ikke ret mange af dem i samlingerne, med
mindre naturligvis man dyrker Stapelia og lig-
nende slægter, der satser på fluebestøvnning, f.
eks. diverse mere eller mindre eksotiske arter af
Arum-familien. Nuvel, Stapelia har en kedelig
tendens til at rådne, hvis de står for koldt om
vinteren, så jeg havde altså mine Stapelia
stående i vinduet i gæsteværelset - det var stort
set ubeboet i blomstringssæsonen. Det fun-
gerede fint, blomsterne ER jo prægtige. Men,
men, men, der var jo altså dengang, da jeg havde
10-15 blomster på een gang, og hvor lugten
kunne mærkes ude på gangen, selv om døren
var lukket! Da min gemal stak næsen ind for at
se, hvor liget lå gemt, opdagede han, at der var
fluelarver i blomsterne! Det blev det helt store
cirkus, alle blomster og knopper blev klippet af
og skyllet ud i toilettet, selv om jeg prøvede det
argument, at larverne alligevel ville dø meget
snart af mangel på føde, og at planten faktisk
havde snydt fluen! Siden har jeg ikke dyrket de
mere - skal vi sige fluetiltrækkende - arter af
S t a p e l i a .
Men i øvrigt - mine små lykkebringende
edderkopper i drivhuset skal jo have noget at
leve af, og udlusene alene gør det nok ikke, så
lad bare de små vingede komme ind. Så længe
de ikke lægger æg.

Hanna E. Hansen
tegninger: Raul Keskküla
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Dette er den sidste artikel i serien om
fotografering af kaktus. Den vil mest omhandle
digital foto teknik.

I disse digitale tider er der mange der går og
overvejer om de skal købe et digitalt kamera. I
det følgende vil jeg opridse fordele og ulemper
ved digitale kameraer.

Hvad er forskellen på et digitalt kamera og et
" g a m m e l d a g s "
kamera? Forskellen
på kameraerne er
faktisk ikke ret stor,
den ligger ude-
lukkende i det
medie billedet op-
tages og lagres på. I
et gammeldags
kamera optages og
lagres billedet i
nogle kemikalier på
overfladen af et
stykke celluloid (i
daglig tale kaldet
"film"), i et digitalt
kamera optages
billedet på en
lysfølsom elektron-
isk chip, hvorfra den overføres til en hukom-
melses-chip (f.eks. i form af et "Compact Flash
Card"). Da både den lysfølsomme chip og
hukommelses-chippen kan bruges igen og igen
er det digitale kamera billigt i drift

Der findes mange slags digitale kameraer på
markedet, helt fra nærmest ubrugelige stykker
legetøj til 500 kr. til professionelle Hasselblad,
Canon og Nikon kameraer til priser i nærheden
af de 100.000 kr. Udviklingen indenfor digitale
kameraer minder om udviklingen indenfor

computere, d.v.s. at et 5000 kroners digitalt
kamera købt i år, er meget bedre end et 5000
kroners digitalt kamera købt for 2 år siden. Det
er værd at huske på hvis man skal ud og købe et
brugt digitalt kamera.

Kvalitetsforskellene mellem de dyre og de bil-
lige digitale kameraer er de samme som for alle
andre kameraer, kvalitet i mekanik og optik, og
så er der en ny, nemlig antallet af pixels. Antallet

af pixels nævnes
altid i reklamer for
digitale kameraer,
dels fordi det er
sådan en dejlig
veldefineret stør-
relse, og dels fordi
det primært er på
dette område at der
sker fremskridt.
Både digitale- og
filmbaserede bil-
leder består af
punkter, på en film
kalder man det
korn, størrelsen af
kornene afhænger
af hvilken film man
bruger. I et digitalt

billede kaldes punkterne pixels, hvor mange pix-
els billedet består af afhænger af den lysføl-
somme chip der sidder i kameraet. Jo flere pix-
els jo bedre, de gode digitale kameraer i dag har
omkring 4.6 millioner pixels. Hvis man regner
kornstørrelsen på de bedste film om til pixels,
kommer man frem til omkring 6 millioner.
Forskellen er ikke enorm, og jeg har set meget
store forstørrelser af digitale billeder hvor det
ikke kunne ses at det var et digitalt billede, heller
ikke selv om man vidste det.
Den helt store forskel mellem digitale kameraer

Fotografering  af  Kaktus,  del  4  af  4
Digital Teknik og Opsamling

Echinopsis hybrid , Nurnberg Lakerfeld 
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og de gammeldags kameraer ligger i hvad er
sker efter at billederne er taget. En film skal til
fotohandleren og fremkaldes og skal man have
forstørret et billede skal man igen til fotohan-
dleren. Et billede optaget på et digitalt kamera
kan derimod overføres direkte til en computer,
man kan se resultatet med det samme og, ikke
mindst, man kan trække billedet ind i et billed-
behandlingsprogram og redigere og rette i det.
Der findes mange billedredigeringsprogrammer
på markedet, og som regel følger der et med når
man køber et digitalt kamera. Jeg vil ikke gå
nærmere ind på alt det man kan med et bille-
dredigeringsprogram, blot konstatere at det
giver alle de muligheder (og lidt til) som før var
forbeholdt mørkekammeret. Hvis man også
gerne vil have sit
billede på papir må
man enten investere
i en passende print-
er, eller gå til sin
fotohandler. Hos
fotohandleren får
man en bedre
kvalitet og mulighed
for store formater.

I den første artikel i
denne serie kom jeg
frem til at et spejlre-
fleks kamera var det
mest egnede til at
nærfotografering.
Der er kun ganske
få digitale spejlre-
flekskameraer på markedet. Nikon og Canon
laver nogle, hvor man kan montere de samme
linser som på deres andre spejlreflekskameraer,
og Hasselblad laver digitale bagstykker til deres
standard kamerahuse. De er fremragende, men
desværre også meget dyre, fra 20.000 kr. og op.
Man kan håbe at de bliver billigere i de kom-
mende år. Hermed har jeg så også sagt at de dig-
itale kameraer, der er til at betale, ikke er så
velegnede til fotografering af kaktus. Det er
ikke fordi at de ikke kan, de fleste digitale kam-

eraer er i stand til at tage nærbilleder. Det
hænger sammen med at den lysfølsomme chip
ikke er ret stor, dette gør det nemmere at lave en
linse der kan gå tæt på. Hvis kameraet også har
en lille skærm, så ser man i princippet det der
kommer på billedet ligesom på et spejlreflek-
skamera. Men man ser det i meget dårlig
kvalitet, man kan f.eks. ikke bruge det til at stille
skarpt med. Normalt betyder det ikke så meget ,da
de fleste digitale kameraer har autofokus, men
til nærbilleder er det generende, da fokuseringen
er en del af billedkompositionen. En nedblænd-
ningsknap leder man også forgæves efter.
Digitale kameraer har større skarphedsdybde
end film-kameraer, det hænger igen sammen
med den lysfølsomme chips lille størrelse. Det

kan være en fordel,
nogle gange vil
man gerne have
stor skarpheds-
dybde, på den
anden side gør det
det sværere at sløre
en distraherende
baggrund.

Som læseren måske
har fornemmet er
jeg lidt forbeholden
overfor digitale
kameraer. Det skal
bemærkes, at det
kun er når det gæl-
der nærfotografer-
ing at jeg er forbe-

holden, til andre formål kan et digitalt kamera til
4000-5000 kr. være fremragende. Teknologien
er god nok, markedet skal bare modnes lidt
mere (læs: digitale spejlreflekskameraer skal være til at
betale). Jeg regner med selv at købe et digitalt
kamera, men det bliver ikke inden for de næste
par år.

Mens vi venter er der dog mulighed for at få del
i nogle af de digitale lyksaligheder.
"Gammeldags" billeder kan uden større proble-

Sulcorebutia candiae 
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mer digitaliseres, enten fra papirkopien eller fra
negativet. Bemærk, alle de billeder der har været
vist i de forgående artikler har været digitalis-
erede (af redaktøren), de fleste ud fra negativer
og nogle enkelte ud fra papirkopier. Det har
været nødvendigt, da bladet laves på computer.
Det har så haft den effekt, at på nogle af de
billeder der har været bragt er det muligt at
skelne konturer i mørke områder på billedet,
som ikke kunne ses på papirkopien. Årsagen til
at dette kan ske er, at negativet kan klare større
kontraster end papirkopien.

At scanne fra papirkopien kræver, udover en
PC, kun en almindelig scanner. Den kan fås
for mellem 600 kr. og 2500 kr. Kvaliteten en
OK, men heller ikke mere. Kvaliteten er bl.a.
begrænset af, at der som nævnt er et
kvalitetsstab i kopieringen fra negativ til
papir. Køber man en speciel negativ-scanner
(fås for mellem 3000 kr. og 4000 kr.) kan
man opnå professionel kvalitet. Faktisk find-
es der professionelle fotografer der
udelukkende arbejder med scannede negativ-
er. Hvis man ikke har lyst til at investere i en
negativ-scanner (som ikke kan bruges til andet
end at scanne negativer) kan man hos nogle foto-
handlere få en CD-ROM med sine negativer
samtidig med at man får fremkaldt sin film.

Jeg håber at denne og de
forgående artikler har
kunnet inspirere til nogle
bedre billeder. Og til aller-
sidst; accepter at du kom-
mer til at tage masser af
dårlige billeder. Dårlige
billeder hører med til at
fotografere; når man ser
andres flotte resultater er
det kun de vellykkede
billeder man ser, ikke de
90%  der røg i papirkur-
ven. Prøv at tage ved lære
af de dårlige billeder. Kig
på dem (selv om det kræver en
vis overvindelse) og spørg:
- hvorfor synes jeg at dette

billede er dårligt? Og prøv så at ha' svarene i
baghovedet næste gang du fotograferer.

En professionel fotograf har engang sagt, at
hvis man fik et eller to virkeligt gode billeder på
et år skulle man være glad...

Tekst og foto: Peter Schou Sørensen

Thelocactus schwartzii blomst

Echinopsis calochlora blomst
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Der blev sagt under generalforsamlingen i år at
den afgående formand måske nok havde haft
for store forventninger i den tid han havde
været formand! 
Det er ganske korrekt, jeg havde måske for
store forventninger, og det var jo også derfor
jeg mente vi skulle have en ny formand her i
NKS. Det gik ikke helt sådan, jeg sidder på
posten de næste to år også.
Men en formand skal have store forventninger
og jeg vil lige lufte et par tanker om hvad jeg
forventer der skal eller kan komme til at ske i
fremtiden her i NKS.

Der var i år mødt 39 personer op til årsmødet.
Hvorfor ikke flere? Det er jo ikke mange efter
min mening. Jeg har derfor tænkt på hvad vi kan
gøre bedre for at lokke flere til at møde op.
Mange siger jo, at det er for dyrt at betale de
550-650 kr det koster pr. person for en
årsmøde- weekend. Det kan dog også gøres bil-
ligere, men kun ved at NKS's pengekasse
betaler. Så til næste år håber vi, at vi kan holde
prisen på omkring 450-500kr. pr person ved at
yde tilskud.
Endvidere vil vi forsøge at få lokket en uden-
landsk gartner til årsmødet og der arbejdes også
på at hente planter hjem sydfra.
Så hvis årsmødet bliver billigere og der kommer
flere planter til salg mon så ikke dette kunne
lokke nogle flere til.

Jeg kunne også tænke mig at kredsformændene
mødte op til årsmødet. Ikke en eneste formand
var mødt op i år. Jeg ved ikke hvad dette skyldes,
men det kan jo være det er de før omtalte penge.
Jeg kunne nu godt tænke mig at NKS-
bestyrelsen havde et møde med kredsformæn-
dene hvert år ved årsmødet. Jeg vil derfor gerne
komme med en ide. De fleste kredse har jo en
ret god økonomi ved jeg. Kunne man forestille
sig at kredsen betalte et  tilskud til kredsfor-

manden? Som et ekstra lokkemiddel til formæn-
dene kunne NKS måske også yde et tilskud.
Dermed skulle formændene gerne møde op
eller i det mindste sende en repræsentant til
årsmødet. Kredsene har vel også interesse i
hvad der sker eller hvad der skal ske i NKS i
fremtiden?  Når kredsformændene så mødes
med NKS bestyrelsen på årsmødet, kunne de
udveksle medlemslister med NKS kassereren.
Derudover kunne vi lave aftaler om Plantedag
og andre lignende arrangementer. Hvad siger
kredsformændene til dette? Kommer i til
årsmøde næste gang?

Lad mig høre fra jer!! Send mig en e-mail, eller
et brev eller ring hellere end gerne til mig.

Store forventninger, ja måske, men hvorfor
ikke?

Formanden!

Store forventninger.

Books & Philately
On the theme of cacti & succulents.

If you would like to receive my list
on books and stamps please send 2
X I.R.C. (international svarkupon
red.) to: 

W:G: Geissler, Kingston 
Road, Slimbridge
Glos. GL2 /BW - 

ENGLAND.

e-mail: w.geissler@virgin.net
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Som traditionen vil det, bød formanden
velkommen til årets generalforsamlingen . Selv
om det var en lille flok, der var mødt frem håbe-
de han ikke, at det gav sig udslag i en tam gen-
eralforsamling, men at der var en stor lyst til
debat, for der var nok at tale om.

Herefter gik han over til valg af dirigent. Hvem
andre end Hans Grønlund blev foreslået. Igen i
år blev han valgt uden modkandidater.
Til sekretær blev valgt foreningens sekretær -
Jørgen Hørlyck.
Begge modtag valget.

Hans Grønlund konstaterede nu generalfor-
samlingens lovlighed, idet foreningens love var
overholdt ved indkaldelsen.

Dagsordenen så således ud:

Punkt 1: Valg af dirigent og sekretær
Punkt 2: Formandens beretning
Punkt 3: Kassererens beretning og frem-

læggelse af det reviderede 
regnskab

Punkt 4: Fastsættelse af kontingent
Punkt 5: Valg af formand
Punkt 6: Valg af revisor og revisorsup

pleant
Punkt 7 Indkomne forslag
Punkt 8 Eventuelt

Herefter gik vi så over til punkt 2 på dagsorde-
nen. Formandens beretning.

Denne startede med at formanden meddelte sin
afgang. 5 år på pladsen må være nok sagde han
Som formand oplevede man både positive og
negative sider omkring foreningen. Først og
fremmest rettede han en tak til redaktøren for et

rigtig godt blad. Et blad der fremstod som pro-
fessionelt lavet til lavest mulig pris. Derefter en
tak til kassereren for at hun var kommet på
plads som kasserer og en tak til sekretæren over
at han endelig havde fået sin pc til at virke og
igen var kommet på nettet.

Endelig fremhævede han plantedagen på Fyn.
Et virkeligt godt arrangement med omkring 60
deltagere, der alle fik en dejlig dag.

Af negative sider fremhævede han kontingent-
betalingen. Ca 1/3 har endnu ikke betalt
kontingent for år 2002 , selv om det skulle være
betalt senest 1.januar 2002. Stadig kommer der
enkelte restanceindbetalinger. “Det er for
dårligt”, sagde han, hvilket forsamlingen gav
ham ret i.

Med hensyn til at arrangere årsmødet måtte
foreningen igen ty til Mogens Madsen og
Vestsjællandskredsen, der straks påtog sig
opgaven, da ingen andre kredse ville påtage sig
opgaven, eller også ville mødet blive for dyrt.

En stor tak til Mogens Madsen og kredsen atter
for et godt arrangement.
Det var igen det billigste sted . Desværre mødte
der kun 38 op. Kun 1 kredsformand var mødt
op. Det må kunne gøres bedre!

Formanden stillede følgende spørgsmål:
- Skal fremtidige årsmøder holdes på planteda-
gen, hvor vi så kan regne med at ca 60 til 70
medlemmer møder op. Har vi ikke en
forpligtigelse til at holde årsmødet som et 2
dages møde.
Til slut opfordrede han kredsene til at sende
kredsprogrammerne til hjemmesiden
Nu udspandt der sig en livlig debat om forman-

NKS Årsmøde den 24.august 2002
Referat fra generalforsamlingen
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dens beretning.
Til formandens meddelelse om sin afgang blev
der sagt, at man ikke skal stikke halen mellem
benene bare fordi, der tilsyneladende ikke er ret
stor opbakning blandt medlemmerne til at delt-
age i årsmødet.

Der fremkom også det kraftige signal til kreds-
formændene om, at de skulle sørge for at alle
lokale medlemmer også var medlem af hoved-
foreningen. Iflg. vedtægter skal man være
medlem af hovedforeningen for at kunne være
med i kredsene og ikke omvendt. Enkelte mente
dog, at det var en skidt ide, at man ikke kunne
være medlem af kredsene uden at være medlem
af hovedforeningen.

Angående plantedag som generalforsamlings-
dag så skal det være på et senere tidspunkt, evt
i oktober. Flere medlemmer vil så møde op.
Der skal muligvis også arrangeres flere
plantedage.

Der var flere bemærkninger til, hvordan man
kunne opkræve kontingent, således at alle
medlemmer fik betalt til tiden. En måde kunne
være, at det var den enkelte kreds, der stod for
opkrævningen og herefter afregnede med
foreningen. Det er et spørgsmål, der skal debat-
teres i kredsene og så måske tages op på næste
generalforsamling.

Efter en langvarig debat blev formandens
beretning sat under afstemning og enstemmigt
vedtaget.

Kassereren fremlagde nu det reviderede regn-
skab. Regnskabet var optrykt i blad nr 2, 2002.
Regnskabet blev enstemmigt vedtaget.

Punkt 4: angående kontingentfastsættelse.
Kontingentet blev fastholdt på det nuværende
niveau for år 2003.

Punkt 5 var valg af formand.
Henrik Helms Madsen blev foreslået som for-

mand, selv om han havde meddelt, at han ville
gå af. Efter en del snak frem og tilbage og efter
kraftig opbakning fra medlemmerne, meddelte
han, at han var villig til at tage 2 år til men heller
ikke mere. Til den tid må der så findes en ny
formand.

Henrik blev nu valgt med akklamation.

Punkt 6: valg af revisor og suppleant.
Hans Grønlund blev valgt til revisor og Hanna
E. Hansen til suppleant.

Punkt 7: Indkomne forslag.
Der blev foreslået et genindmeldelsesgebyr
ved betaling af kontingentrestance. Forslaget
blev forkastet

Alternativt forslag. Betaler men efter sidste frist
vil man automatisk blive udmeldt. Betalingen
bliver betragtet som  indbetaling for det kom-
mende år og man er er således udmeldt og mis-
ter  bladet for det igangværende år. Bladene kan
senere købes hos Thorkil A. Nielsen.
Forslaget blev godkendt.

Der blev også foreslået indkøb af et digitalkam-
era til redaktøren. Forslaget vedtaget.

Sidste forslag: Er man én gang ekskluderet af
foreningen, kan man ikke blive medlem igen.
Man er en gang for alle ekskluderet. Dette har
tidligere været oppe på en generalforsamling,
hvor det blev bestmt at sådan skulle det være.
Begrundelsen for forslaget var, at et tidligere
ekskluderet medlem igen havde søgt om
optagelse i foreningen. Eksklussionen var blevet
foretaget af vedkommende fordi han ikke
kunne “kende forskel” på sine og andres planter
ved besøg hos andre medlemmer.
Dagsordenen var nu udtømt og dirigenten
takkede nu for god ro og orden under general-
forsamlingen

Formanden og sekretæren
Foto: Rainer Mecklenburg
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Er der nogle der har småplanter/frø/stiklinger
af disse planter, som jeg kan få eller købe. Ved
forsendelse betaler jeg gerne portoen. Hvis der
sendes frø, vil jeg meget gerne have en såvej-
ledning, da jeg er nybegynder.

Calibanus hookeri
Euphorbia neriifolia
Euphorbia loricata
Euphorbia fulgens
Euphorbia stenoclada
Pereskia aculeata
dorstenia gigas
synadenium grantii

Og så har jeg købt en Brighamia insignis, så hvis
der er nogle der har nogle gode råd til hvordan
den skal behandles, vil jeg blive glad.

Med venlig hilsen
Jane Lind Larsen
Skovbrynet 56, 2. th.
4700 Næstved

Radaktøren har modtaget følgende brev:

Kære NKS
Jeg har tidligere i en lang årrække været medlem
af selskabet, men på et tidspunkt begyndte jeg
at interessere mig for andre slags planter, og
ville så have en pause i mit medlemsskab af
NKS. Jeg har dog alligevel hele tiden haft nogle
kaktusplanter, og flere af dem er nu blevet så
store, at jeg ikke mere kan have dem i min stue,
og da jeg ikke har en havestue ell.lign., må jeg
skille mig af med disse dejlige planter. Jeg vil
derfor høre om medlemmer af Nordisk Kaktus
Selskab kunne have interesse i at overtage disse
planter, gerne så hurtigt som muligt, da vi skal
have flyttet lidt om i stuen. Vi bor ml. Korsør
og Slagelse, og jeg kan træffes på tlf. 58382010
(der er en tlf.svarer hvis vi ikke er hjemme). Vi
kan også træffes på tlf. 20879696 eller
26306068.

Venlig hilsen
Margit Dybkjær 
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• Søges• • Sælges•

M E D D E L E L S E R

Pedio´s, Sclero´s, Navajoa, Toumeya, Yucca
Ariocarpus, Astrophytum, Aztekium hintonii, Echinocactus,Echinocereus, Echinomastus,
Escobaria, Geohintonia mexicana, Lophophora, Mammillaria, Turbinicarpus, Agave, Yucca,
Lewisia, vilde planter med data.
Cd rom nr.2: Pedio´s, Sclero´s,Navajoa, Toumeya, ca 2250 fotos, 905 sider med tekstincl.
mine 4 bøger plus alle mine publikationer, referencer, samlenumre. DM 110,- plus porto. Cd rom
nr 3: Yuccas of the southwest/midwest, US og Canada. Over 100 fotos fra lokaliteterne og
fra forfatterens xerophythave.Yucca monografi bind 1-4, referencer, fh-indsamlingsnumre: DM 95,-  incl Yuccafrø. Fra studier i
naturen: Great Basin Desert, Rocky Mts., Inner Grand Canyon, USA (ny). Bladet Cactaceae-Review, eng./tysk...Pedio.,Sclero.,
Navajoa, Toumeya - DM 48/år (ny) Bøger: Slægten Pediocactus, Navajoa, Toumeya-revideret/engelsk DM 84,50. An
den Standorten von Pedio- und sclerocactus, Tysk DM 59,-. The genus Sclerocactus - revideret/eng. DM 79,-. To the
habitats fo Pedio- and Sclerocactus, eng., DM 59,-. Nu udgivet: Yucca in the southwest and midwest of the USA og
Canada - eng. med tysk resumé - DM 164,- Liste mod 1 international svarkupon.

Navajo Country, p.o.box 510 
201 D68242 

Mannheim, Germany.
email: fhnavajo@aol.com - http.//fhnavajo.com
http://hometown.aol.com/fhnavajo/index.htm

Ny liste med nyt
supplement. Frø
planter, bøger, jour-
naler.

telefon (int) 49 621 79 46 75        fax       (int) 49 621 79 00 332



RICHTER-SUKKULENTEN
Postfach 110411, D-93017 Regensburg.

e-mail: Richtersukk@aol.com
1992 -2002  10 years growing & sending 

Planter: Rariteter og nyheder fra Mexico: Agave,
Ariocarpus, Aztekium, Echinocactus, Geohintonia,
Mammillaria, Strombocactus, Turbinicarpus mm
Vinterhårde  planter fra USA med lokalitet+Yucca,
Sedum, Sclerocactus, Pediocactus, Opuntia,
Neobesseya, Echinomastus, Escobaria, Agave mm.
Sydamerika: Austrocactus, Cintia, Gymnocalycium,
pterocactus, Tephrocactus m.m.
Sydafrika:  Nye sukkulenter og løg.
*Bøger: Yucca, Ariocarpus, Turbinicarpus, Lopho-
phora
*Frøliste (kaktus, sukkulenter, Afrika, buske, US
vildblomster)
*Liste mod 2 internationale svarkuponer, korrespon-
dance tysk, engelsk, lidt dansk, norsk og svensk.
*Levering per post ( portogebyr), plantepakke EUR
8,- frø EUR 3,- 

Kaktus og andre sukkulenter
- mere end 2000 arter sjældne planter og frø
- verdensomspændende forsendelser
- skriv efter listen mod betaling af 2 internationale svarkuponer
- besøgende - også i grupper - er velkomne
- løbende tilbuds-supplementer
- detail- og engroshandel

Postfach 1107 D/71385 Kernen 

Tel. 07151 41 891  Fax 07151 467 28

email: Uhlig-kakteen@t-online.de 

UHLIG
KAKTEEN

35 år

Vi har mere end 1000 forskellige sukkulenter:
Agave, Euphorbia, Haworthia, Pachypodium,
Sansevieria, caudexplanter og levende sten etc.
Mange forskellige streptocarpus.
Mange stauder og usædvanlige sommerblomster til
haven.

Vi holder åbent første søndag i hver måned kl.
9.00 - 17.00

Gartneriet Klejsbro
Bjerrevej 431 - 7130 Juelsminde.

Tlf. 75 68 51 65

CACTUS, SUCCULENT AND
CAUDICIFORM PLANT SEEDS

Listing free
Doug and Vivi Rowland

200 Spring Road, Kempston,
Bedford, England KMK 42 8ND

TEL/FAX 01234 358970
http://cactus-mall.com/rowland/index.html

HAR DU PRØVET AT 
DYRKE ORCHIDEER?

Er du interesseret? Få et gratis prøvenummer 
af vort medlemsblad “Orkideer”, der udkommer

6 gange årligt. Kontingent kr. 290,-/340,-.

DANSK 
ORCHIDE KLUB

V/ Bente Nielsen, Sømadevej 6,
DK-6430 Nordborg. Tlf/Fax: 74 45 09 24 Vallensbæk

Kaktusgartneri
Kom og se vore mange forskellige kaktus og
sukkulenter. Kig forbi på adressen:
Vejlegårdsvej 99, Vallensbæk, eller ring i
forvejen på tlf: 43 62 72 26. 

E-mail: Falle@post1.dknet.dk.
Hjemmeside: 

www.sitecenter.dk/kaktusgartneriet

Tidligere årgange af
KAKTUS

kan købes ved henvendelse til:
Thorkild Alnor Nielsen
Langenæs Allé 26, 2.sal tv.

DK-8000 Århus C.
Betaling: check eller på giro nr. 2 940 744

Pris: 10 kr pr. nummer + porto.
Følgende årgange er udsolgt:

1-2-3-4-5,8-9,11-12-13-14,16
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Euphorbia esculenta                   Foto: Hans Keil

Indholdsfortegnelse for

‘KAKTUS og andre Sukkulenter’, nr. 4/02

På besøg hos Christian og Gurli - Finn Larsen
Sjællandskredsen - Hans Dall
Notat om krapyl - Hanna E. Hansen
Fotografering af kaktus, del 4 af 4 - Peter Schou Sørensen
Store forventninger - Henrik Helms Madsen
Referat af generalforsamlingen - Henrik H. Madsen  og Jørgen Ø. Hørlyck 
Meddelelser

side 3
side 8
side 10
side 15
side 18
side 19
side 22


